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fordulnak meg, annál szélesebb horizont-
juk lesz ilyen-olyan kezû karmesterekre 
belépni, vagy nem belépni, elsajátítják, 
hogy miként kell a koncertmesterre, 
szólamvezetôre fi gyelni. Azt szeretnénk, ha 
ez a diplomában ott lenne már, azokban az 
ismeretekben, amelyeket a sikeres diplo-
makoncert és államvizsga után a volt egye-
temi hallgatók azonnal kamatoztatni tud-
nának. Részünkrôl tehát ez a lehetô legter-
mészetesebb dolog, és csodálkozva né-
zünk azokra, akik úgy gondolják, hogy ez 
üzlet és nem hosszú távú befektetés. 

❙ Ön, mint az Európai Elôadómûvészeti 
Munkáltatók Ligája (PEARLE) hétvégi 
hamburgi közgyûlésén frissen megvá-
lasztott alelnöke, nemzetközi tapasztala-
tai alapján hogyan értelmezi a rezidens 
zenekar fogalmát? 

– Büszke vagyok rá, hogy ezt a fogalmat én 
hoztam be Magyarországra, mégpedig brit 

mintára. Amikor már nyilvánvaló volt, 
hogy a számûzetésünk megszûnik, és to-
vább már nem „albérletekben” húzza meg 
magát a Magyar Nemzeti Filharmonikus 
Zenekar Énekkar és Kottatár, hanem a 
Mûvészetek Palotájában helyezik el, de ter-
mészetesen a szervezet integritásának 
megôrzése mellett, akkor úgy gondoltam, 
hogy brit példára mi leszünk itt a rezidens 
együttes. Ugyanúgy, ahogy például a Lon-
doni Szimfonikusok a Barbican Centerben, 
a Royal Filharmonikusok a Queen Elisabeth 
Hallban, vagy a New Yorki Filharmoniku-
sok a Lincoln Centerben. Egyébként sehol 
sincs defi niálva ennek a fogalomnak a mi-
ben léte.

❙ Nagy-Britanniában sem? Bár igaz, ott 
írott alkotmány sincs...

– Nekünk az alapító okirat szerint a szék-
helyünk a Komor Marcell utca 1. szám alatt 
van, mint ahogy annak idején évtizedekig 

a Vörösmarty tér 1. sz. alatti telken azóta 
lebontott épületben volt. Talán ez adhat 
némi támpontot arra vonatkozóan, hogy 
mit is jelent az, hogy rezidens zenekar, 
azon felül, hogy kimutathatóan együtt mû-
ködünk a Mû vé sze tek Palotájával, számta-
lan közös produkcióval és olyan megmoz-
dulásokkal, amelyek úgy gondolom, hogy 
kiválóan példázzák a rezidensi fogalom 
tartalmát. E tekintetben a Pannon Fil-
harmonikusok is rezidens a pécsi Kodály 
Központban. Bármilyen keretek között is 
valósuljon meg azonban egy ilyen együtt-
mûködés, határozottan le kell szögeznem, 
hogy a rezidensi státusz esetében nem tar-
tom kizárólagosnak, sôt etikátlannak sem, 
hogy egy felsôfokú zenei intézmény – a 
képzési kínálat bôvítése okán – más együt-
tesekkel is együttmûködési megállapodást 
köthessen. 
  (Kaizinger Rita)

A repülô karmester
Interjú Somogyi-Tóth Dániellel, a Kodály Filharmónia Debrecen 
igazgató-mûvészeti vezetôjével

❙ Sok barátja van?
– Sok.

❙ Akkor bizony elég elfoglalt lehet. S ezt 
azért feltételezem, mert éppen egy barát-
jának az esküvôjérôl érkezett, ahol az 
ifjú párnak orgonált. Egy ilyen kérést 
nem utasíthat vissza az ember, ha házas-
ságot kötô barátokról van szó.

– Sok barátom van, de sajnos nem tudok ve-
lük annyi idôt tölteni, amennyit szeretnék. 
Az rendszeresen elôfordul, és nagyon szíve-
sen is teszem, mert számomra kikapcsoló-
dás, hogy ha megkérnek, orgonálok nekik. 

❙ Ilyenkor improvizál?
– Nem. Többnyire kívánságmûsor van, 
megbeszélem velük, mit szeretnének, és azt 
játszom. Persze adódnak improvizatív hely-
zetek is. 

❙ Van már statisztikája arról, hogy a kor-
osztályában milyen a nôsülési kedv?

– Tapasztalatom van, nem statisztikám. So-
kan nôsülnek meg, és az én korosztályom-
ban sokaknak gyereke is lesz hamarosan. 
Nekem is július végén lesz gyerekem. Fiú. 

Csak a Kodály Filharmónián belül öt em-
bert tudok felsorolni, akinek a közeljövôben 
gyereke születik, de a baráti körömben, 
meg a családomban is sok fi atal házaspár 
vár babát.

❙ Az ön menyegzôjén orgonált valaki?
– Ezt nem biztos, hogy le kellene írnia, de 
az egy fantasztikus történet volt. Az én ki-
váló kollegáim, a Kodály Filharmonikusok 
rezesei jöttek fanfárt fújni. Ugyanakkor van 
nekem egy nagyon jó barátom, aki a gazda-
sági életben dolgozik nagyon magas pozí-
cióban, villamosmérnök és menedzser, de 
amúgy egy fantasztikus orgonista. Ez a 
hobbija. Én azt szerettem volna, ha ô orgo-
nál az esküvômön. Csak hát ez jelen eset-
ben azt jelentette, hogy profi  zenészekkel 
kell neki együtt játszania. S a profi  zenész, 
ha van egy olyan helyzet, amikor improvi-
zálni kell, meg hirtelen kezelni egy megvál-
tozott szituációt, nem jön zavarba. De aki 
nem szokott profi kkal együtt dolgozni, az 
elvész. És adódott egy kis galiba az én 
esküvômön a bevonuló zenénél, mert ha-
marabb beértünk az oltárhoz, mint gondol-
ták volna. Mit mondjak, számomra kissé 

drámai volt, ám a kivonuló már jól sikerült. 
Arra meg nagyon büszke vagyok, hogy a 
barátságaim egészen kicsi gyerekkorom 
óta megvannak, és szoros kapcsolatok, 
persze ahogy említettem, idôhiány miatt 
nem annyiszor találkozunk, ahányszor sze-
retnénk.

❙ Ezen nem csodálkozom, mert ahogy 
megnéztem az életrajzát, észleltem, mily 
gyakran jön-megy. Sok ideje tehát nem le-
het. Ha nincs ellenére, menjünk vissza az 
idôben. Orgona és karmester szakot vég-
zett a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyete-
men. Az orgona hogy jött az életébe?

– Édesapám, bár nem muzsikus, nagyon 
szereti a zenét. Ô orgonált, és persze én 
sokszor hallgattam, s tetszett. Ahhoz, hogy 
orgonáljon az ember, elôtte zongorázni kell. 
Be is írattak zongorázni, ám nyolc évesen 
jelentkeztem a II. kerületi zeneiskolába, 
hogy orgonálni tanuljak. Pont az a két tanár 
felvételiztetett – az egy életen át együtt dol-
gozó Kárpáti és Baróti tanár urak – akik 
emblematikus alakjai voltak a magyar orgo-
na-társadalomnak. Elutasítottak, mert nem 
ért le a lábam. Viszont folytattam a zongora-
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tanulást, és késôbb Enyedi Páltól, aki neves 
orgona professzor a zeneakadémián, s a 
Bosnyák téri templom orgonistája, magán-
úton tanultam orgonálni a Bartók konzi 
zongora és zeneszerzô tanszaka mellett.

❙ Mi tetszett meg az orgonában? A monu-
mentalitása? Vagy az a világot bezengô 
hangzás, ami jellemzi az orgonát?

– A végtelenség. A végtelen mélysége, ma-
gassága, és építészetének a technikai cso-
dája. Az is furcsa, hogy egy orgona tényleg 
azt a technikai csodát tudta háromszáz esz-
tendeje, mint most. Persze nem a digitális 
újításokról beszélek, hanem arról, ahogy 
ennél a hangszernél a különbözô regiszte-
rek bekapcsolásával a különbözô hangké-
pek elôjönnek, és azokat kombinálni lehet. 
Ez engem lenyûgözött. Közben én arra is rá-
jöttem, hogy elsôsorban karmester szeret-
nék lenni, és a konzervetórium után azon-
nal fel is vettek a karmesterképzôbe a Zene-
akadémián. Csakhogy – ne kérdezze, miért 
– elkezdett hiányozni a hangszer. S akkor 
gyorsan felvételiztem orgona szakra is, har-
madik évfolyamba, és Lehotka Gábornál ta-
nultam, akit nagyon szerettem.

❙ Ha az ember fi gyeli a zenei világot, sok 
olyan esetet lát, hogy valaki hosszabb 
hangszeres mûvészi, vagy akár ének-
mûvészi karrier mellett egyszer csak vá-
gyakozni kezd arra, hogy a karmesteri 
pulpituson álljon. Meg lehet azt értetni 
velünk, laikusokkal, hogy mi játszódik le 
ilyenkor egy ember lelkében? 

– Azért nem tudok erre válaszolni, mert 
egyrészt nagyon egyéni döntés ez, talán ki-
nek-kinek más lenne a magyarázata. Más-
részt viszont én az elsô pillanattól, már a 
konzervatóriumban tudtam, hogy engem ez 
a vágy mozgat. Bennem van egy olyan tulaj-
donság, hogy mindent szeretek átlátni, 
felülrôl szemlélni, és összerendezni, s nem 
tudok megelégedni a részletekkel való fog-
lalkozással. Mindig az egészet akarom látni, 
ez esetben ugye hallani. Mint ahogy az sem 
tudott kielégíteni, hogy csak a zenével fog-
lalkozzam.

❙ Erre még visszatérnék, viszont hadd 
mondjam, ön nagyon fi atal még. 1981-
ben született, de már nyugodtan elme-
hetne vándormuzsikusnak, vagy szágul-
dó muzsikusnak, hiszen ha jól számol-

tam Békéscsabát, Pécset, a Budapesti 
Operettszínházat, Debrecent mind-
mind megjárta, úgyhogy enyhén szólva 
is mozgékony élete van. Tetszik magá-
nak, hogy egyik helyrôl csábítják a má-
sikra? Miközben persze sikeresen 
mûködô együtteseket hagy hátra, amiért 
az „elhagyott” társulatok nagyon hálá-
sak önnek.

– Ez egy olyan helyzet, ami egy zenész éle-
tében nem ritka. Most például van egy kor-
repetitor a debreceni Csokonai Színház-
ban, aki kiváló szakember. Pár hónap után 
elôállt azzal, hogy hívják az operaházba, s 
nagyon izgul, hogyan döntsön, pedig való-
jában nyilván egyértelmû az irány. Min-
denki pályájának megvan a maga íve. Ami-
kor annak idején Vidnyánszky Attila el-
ment Debrecenbôl a Nemzeti Színház élé-
re, akkor valószínû benne is felmerült, 
hogy vajon most kit hagyok cserben. De 
valójában a kérdés belülrôl már eldôlt az 
emberben. Békés-megye nekem nagyon 
fontos volt, mert félig onnan származom. 
Oda én haza mentem. Mindig azt éreztem, 
valami olyasmit építek ott, ami hozzátarto-
zik édesanyám családjának a történetéhez. 
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Ráadásul gyerekkoromban is sok idôt töl-
töttem Csabán. 

❙ Lám, milyen furcsa, hogy onnan kapta 
az elsô komoly felkérést is!

– Valóban nagyon meghatározó volt, nem is 
tudtam véletlenként értékelni. És a felesége-
met is onnan „hoztam”. Szóval sosem 
könnyû egy teljes változásról szóló döntést 
meghozni.

❙ Debrecen a nyolcvanas-kilencvenes 
években még az egyik nagyon fontos ze-
nei központ volt, majd történt valami, és 
a zeneszeretô debreceniek nagy bánatá-
ra nem igen jegyezték a zenekart a kép-
zeletbeli palettán túl jó helyen. Tudta, 
mire vállalkozik?

– Tudtam. És a helyzet valóban ijesztô volt.  
S még mindig azt mondom, vannak furcsa 
rendszerek Debrecenben. Nagyon fi atalon 
kerültem oda 2011-ben – még mindig én va-
gyok a legfi atalabb zeneigazgató az ország-
ban – és egy sok százmilliós költségvetésû 
intézményt vezetni, felelôsséget vállalni, va-
lóban nem túl könnyû. De hadd tegyem 
hozzá, hogy tizenkilenc éves korom óta 
mindig voltak vállalkozásaim is, tehát ne-
kem az, hogy vállalkozói, tulajdonosi szem-
lélet, vagy az üzleti szempontokat fi gyelem-
be vevô magatartás, nem idegen. Inkább 
magától értetôdô. A jelenlegi életem gya-
korlatilag „pozícióhalmozást” jelent. Más 
kérdés, hogy remek csapatot sikerült felállí-
tani.

❙ Mi ez a több pozíció? 
– Van a Kodály Filharmonikusok, van a Ko-
dály Kórus, ami Kodály Filharmónia néven 
egy intézménybe tömörül. És van a Csoko-
nai Színház, az egy másik intézmény. És a 
zenekar kielégíti a színház igényeit, a szol-
gálata felét ott tölti, operát, operettet játsz-
va. S van külön a színházi énekkar, tagjai 
közalkalmazottak, én pedig a Csokonai ze-
neigazgatója vagyok, és a Kodály Filharmó-
niának az intézményvezetôje és mûvészeti 
vezetôje is. A zenekarnak Kovács László a 
vezetô karmestere, a Kodály Kórusnak Kiss 
Csaba, aki megbízott karnagyként dolgozik, 
de hamarosan pályázatot írunk ki a posztra. 
Ez tényleg több funkció egyszerre, de pont 
az az integritás, amire szükség is volt, hogy 
valaki fogja össze a zenei élet dolgait, az va-
lósult meg így.

❙ Az egészen biztos, hogy nem unatkozik, 
hiszen még a Budapesti Operettszínház-
zal is elmegy turnézni.

– Nagyon örülök annak például, hogy a bu-

dapesti Kerényi Miklós Gábor rendezte 
Marica grófnôt sikerült elvinni Debrecenbe. 
Szerette is a közönség! S ami az operettet és 
az operajátszást is illeti, azt gondolom, egy 
kétszázezres városban az alapvetô mûveket 
játszani kell.

❙ Ennek a debreceniek valószínû na-
gyon örülnek, hiszen maga még nem is 
élt, amikor Debrecenben ezeket az 
alapvetô mûveket rendszeresen játszot-
ták, és Budapestrôl is leruccantunk 
megnézni egy-egy elôadást. No, de tér-
jünk vissza az intézményvezetôi mun-
kájára! Összeszedtem az emlékeimet, 
milyen gondokkal találkoztam magam 
is annak idején, jó tíz évvel ezelôtt 
intézményvezetôként, a zenei együttese-
ket illetôen. Csak néhányat sorolok 
belôlük: a muzsikusok bére jóval a diplo-
más átlag alatt van, a próbatermek álla-
pota nem kevés kívánnivalót hagy maga 
után, menedzselési gondok is vannak, 
miként utazási nehézségek, és beszélni 
kell a vendégmûvészek gázsijáról is. Szó-
val leginkább pénzügyi nehézségek ezek, 
de egyet hadd tegyek még hozzá, ami az 
én hitvallásom: a mû vészeket nagyon 
kell szeretni, mert ôk teszik széppé és ér-
tékessé az életünket. Mûvészet nélkül si-
vár és lélekölô lenne a világ. Valahogy 
ezt kellene szem elôtt tartani. Ismerôsek 
ma is ezek a gondok?

– Persze. És a többsége Debrecenben is 
nagy gond. A próbatermünk például zsú-
folt, amikor a kórus is ott van, egyenesen 
elviselhetetlen. A pedagógusbéreket ren-
dezték, ugyebár, ám ahhoz képest ugyan-
azzal a diplomával egy zenész vagy tanít, 
vagy zenekarba megy. És most tanít, mert 
úgy kétszer annyit keres. Ez nagyon ko-
moly gondot jelent, mert én csak a közal-
kalmazotti bért tudom nekik adni, ami a 
bértáblában benne van. És kész. A mi 
fenntartónk az önkormányzat. Eddig nem 
nagyon foglalkoztak a gondjainkkal, most 
ez talán változik. De a zenemûvészet az 
egy „rétegdolog”. 

❙ Tiltakozom!
– Lehet, de én már általános iskolában is 
úgy láttam, hogy az a két dolog, ami engem 
érdekel, arról hallgatnak. mintha nem is lé-
teznének. Az egyik a klasszikus zene, a má-
sik meg a repülés.

❙ Mielôtt még a kedves olvasónak kikere-
kedne a szeme, ígérem, ez utóbbira még 
visszatérünk. Ám ami a klasszikus mu-
zsikát illeti, számos mûsor, legutóbb pél-

Vis szhang nélküli botrány 
a Mûvészetek Palotájában

A muzsika eddig még úgy-ahogy meg-
úszta. A színházi életet már megzavarta. 
Az irodalom világa pedig már régen szen-
ved tôle. Hogy mitôl? A politikától, amely 
bizony már jó ideje betette a lábát a mû-
vészet világába, s nem tiszta szándékkal. 
Mielôtt bárki félreértene, nem a politiku-
sokra gon dolok. Az nagyon is helyes, ha 
ôk eljárnak színházba, hangversenyre. A 
közéletre gondolok, a nagypolitika által 
szekértáborokra osztott magyar közvéle-
mény azon képviselôire, akik képtelenek 
elviselni a sokszínûségnek még a gondo-
latát is, és dühödten támadják mindazt, 
ami nem az ô ízlésüknek, s fôképp nem 
az ô politikai céljaiknak megfelelô. Ordi-
báltak itt már egymásra regények, fi lmek, 
igazgatói, rendezôi kinevezések, felkéré-
sek miatt, aktuálpolitikai mezôre terelve 
mindent, ami szerintem nem oda tarto-
zik. Arra azonban nem emlékszem, hogy 
– legalábbis nálunk – a hangversenyte-
rem is színtere lett volna olyan incidens-
nek, mint ami ez év májusának elején tör-
tént a Mû vé szetek Palotájában, a Debre-
ceni Filharmonikus Zenekar és Várdai 
István csellómûvész koncertjén. Minden 
úgy kezdôdött, ahogyan meghirdették. 
Ünnepelni gyûltünk össze, a közönség is, 
meg a fellépôk is. A MüPa tízéves szüle-
tésnapját ünnepeltük. A debreceniek 
azért, mert az intézmény mûködésének 
eddigi tíz esztendejében minden évben 
felléptek a koncertteremben, a közönség 
meg azért, mert az elmúlt esztendôkben, 
s most, a jubi leum alkalmával is nagyon 
szép programokat kínáltak neki. Ezen az 
estén is a megszokott rendben zajlottak 
az események. Bejött a zenekar, megkap-
ta az illô tapsot, elhelyezkedett, hangolt, s 
még azon se lepôdött meg senki, hiszen 
nem egyszer elôfordul ilyesmi a koncerte-
ken, hogy a MüPa mûsorközlôje bejelen-
tette, Debrecen polgármestere néhány 
szót szeretne mondani a koncert elôtt. Ki-
jött a színpadra egy rokonszenes fi atal-
ember, s politikusoktól nem mindig meg-
szokott szép magyarsággal, közhelyek 
nélkül meg köszönte, hogy Debrecen 
ven dége lehet ennek a születésnapi soro-
zatnak. Talán két perce, ha beszélt, ami-
kor a teremnek úgy a közepérôl, baloldal 
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felôl valakik tapsolni kezdtek. Érezhetôen 
meglepôdött mindenki. A polgármester, 
dr. Papp László a neve, folytatni próbálta 
mondókáját, ám a taps erôsödött. Kizáró-
lag csak arról a helyrôl, ahol elkezdôdött, 
azaz a közönség többi tagja nem kapcso-
lódott bele a hecckampányba? provoká-
cióba?, nem tudom, minek nevezzem az 
akciót. Mindenesetre a szónok, anélkül, 
hogy befejezte volna mondókáját – ezt 
ugyanis lehetetlenné tette a „kitapsolás-
nak” nevezett kiselôadás – lement a szín-
padról. Kínos, és érthetetlen je lenet volt. 
Mint késôbb megtudtam, Papp László 
ajándékot is hozott a születésnapra, me-
lyet Káel Csabának, az intézmény ve-
zetôjének szánt, és a színpadon akart át-
adni. Valószínû a Mûvészetek Palotája 
vezetôsége is megzavarodott, aligha hin-
ném, hogy lenne tapasztalatuk ilyen inci-
densek kezelésében, mert elnézést nem 
kért senki, majd mintha mi sem történt 
volna, kezdôdött a koncert. A közönség 
egy része rosszkedvûen társalgott arról a 
szünetben, mi volt ez, s mi köze van a 
koncertlátogatónak ahhoz, ha az ôsszel 
megválasztott, és elsô ciklusát töltô deb-
receni polgármesterrel bárkinek is valami 
baja van. Menjen talán az önkormányzat 
elé, s ott zavarogjon, ne a zene palotájá-
ban. Mert oda ez a magatartás nem való. 
Sajnos, azt is emlegették, hogy más zene-
karok háza táján már hallottak ilyen 
„megzavarási” szándékokról. A koncert 
egyébként fergeteges sikerrel zárult. Ám 
aznapi rossz kedvünk sajnos, ettôl sem 
múlt el.

Utószó: Telefonon megkerestem a Debre-
ceni Polgármesteri Hivatal sajtósát, sze-
rettem volna megkérdezni polgármester 
urat az incidensrôl. Azt a választ kaptam, 
hogy polgármester úr nem kívánja bele-
vinni a politikát a mûvészetbe, maradjon 
meg a történet a múltnak, ezt a „kis szín-
játékot” ô ott a helyszínen rendezettnek 
tekinti, nem kíván ebbôl ügyet csinálni, s 
nem kíván reagálni a történtekre. Megér-
tem ôt. Igaza van. Ennél többet talán nem 
is lehetne mondani az esetrôl. Azt viszont 
meg kellene követelnünk, hogy taps, brá-
vózás, netán fújolás, fütty, kizárólag a 
mûvészi produkció megítélése céljából 
hangozhasson el a hangversenytermek-
ben. Politikai célzattal semmiképpen.

dául a Virtuózok bizonyította már, hogy 
az embereket érdekli az érték. Mégis 
elsöprôen több a szenny, például a televí-
ziókban. Ki érti ezt? Mikor még az agyku-
tatók is elmondták már százszor, hogy a 
jó zene a lélekre, a tanulási képességre, és 
még számtalan emberi tényezôre nagy 
hatással van! Az énekórák meg szinte 
megszûntek. És hogy még valamivel meg-
zavarjam a lelki békéjét, hadd kérdez-
zem meg, hogy élte át azt a különös inci-
denst, amikor a debreceni zenekarral a 
Mûvészetek Palotájában koncertet adtak 
az intézmény tíz éves évfordulóján, s a 
köszöntôt mondó polgármestert kifütyül-
ték? Miközben ezt sem a beszéd tartalma, 
sem más esemény nem indokolhatta, ki-
zárólag a rendzavarás szándéka. 

– Borzalmas volt ez után kimenni a szín-
padra. Az incidens rányomta a bélyegét az 
egész estére, siker ide-oda. Nem tudok 
okosat mondani. Hogy ez az egész mi volt, 
aligha leszünk képesek kinyomozni. De az 
tény, hogy a jelenlegi debreceni vezetésnél 
azt látom, semmilyen politikai, ideológiai 
szándék nincs mögöttük, egyszerûen sze-
retnének, mint menedzserek egy jó várost 
építeni. Én nem azt érzékelem, ami tény, 
hogy van mögöttük egy párt, amelynek a 
színeiben indultak a választáson, hanem 
azt, hogy a feladatra koncentrálnak, ho-
gyan lehetne jól csinálni, amit kell. Az, 
hogy ebbe valami politikai színezetet akart 
látni egy csoport, amelyik ott ugye elkez-
dett beletapsolni a polgármester beszédé-
be, az teljesen méltatlan és értelmetlen. Ne-
künk nagyon kellemetlen volt. Sosem talál-
koztunk még ilyen „akcióval”, nagyon re-
mélem, nem is fogunk. A politikusokkal 
szembeni elégedetlenséget nem a koncert-
teremben kell kifejezni, s nem ilyen ünnep-
rontó, és primitív módon. 

❙ Azt mondta egyik nyilatkozatában, 
hogy a karmesteri munka 60%-ban pszi-
chológia. Nem inkább minden vezetôi 
pozíciónak? Önnek például mikor van 
leginkább szüksége a pszichológiai érzé-
kére?

– Én azért még nagyon az elején járok a pá-
lyámnak, és a gyakorlatban sokat kell ta-
pasztalnom még. Ez a szakma igen erôsen a 
tapasztalatokra épül. S abban igaza van, 
hogy minden vezetôi pozícióhoz kell a pszi-
chológiai érzék, dolgozzon az ember az élet 
bármely területén.  Mindenesetre elég külö-
nös dolog úgy vezényelni egy koncertet, 
hogy az ember azokkal a munkavállalókkal 
zenél, akik tegnap éppen azzal a kéréssel 
álltak elô, hogy jó volna egy olyan próbate-

rem, ahol a vonót húzó kéz nem ütközik a 
falba, amikor próbálunk. És ilyenkor az em-
ber kénytelen „kegyetlen” lenni, mert nem 
tudja sem ezt, sem egy másik, nem kevésbé 
fontos problémáját egy csapásra megoldani 
a munkavállaló, egyébként érzékeny mû-
vészembernek. Ha mondjuk, az operett-
színházban vezényelek, én is sokkal felsza-
badultabb tudok lenni.

❙ Persze, mert ott nem kérnek magától 
például béremelést. S akkor most hagyjuk 
a gondokat! Én itt nem egy száguldó kar-
mesterrel beszélgetek, bár ez sem rossz 
jelzô, hiszen rengeteget futkos szerte az 
országban. Viszont meglepetve olvastam, 
hogy ön légi fotósként is ismert. Tudom, 
hogy az édesapja a MALÉV-nál dolgozott. 
Csak nem az ô hatására szeretett bele a 
repülésbe? 

– Pedig így van. Nekem tizennégy éves ko-
romig egyértelmû volt, hogy repüléssel fog-
lalkozom majd. Persze nem úgy lett, de az-
tán mégis kicsit úgy lett.

❙ Nem félt sosem?
– Nem. Ha én úgy halok meg, hogy repülôn 
ülök, vagy éppen repülôt vezetek, akkor 
boldog leszek, mert annál csak sokkal rosz-
szabb halálok vannak. Persze ez félig-med-
dig vicc. Légi felvételeket pedig már nem 
készítek, mert mióta karmester vagyok, 
nem jut rá idôm. Ám az a médiacég, ame-
lyet erre létrehoztam, az virágzik. Furcsa 
módon én a földön sosem fotóztam. Tizen-
négy éves koromban már szerettem volna 
vitorlázó- repülni, de a szüleim nem hagy-
ták. Az unokatestvéremmel viszont, aki ma 
már nagy gépen pilóta, repültem sokat, és 
akkor készítettem a légi felvételeket. 
Ugyanis a gyerekkorom óta meglévô térlá-
tásom, ami azt jelenti, hogy mindent térben 
rajzoltam le, tehát felülrôl, valahogy ide ve-
zetett. S talán a térábrázolásnak ez az élmé-
nye vitt el a légi fényképezéshez. Nagyon 
szép könyvek születtek ebbôl a szen ve-
délybôl. A fényképezés elmúlt, a repülés vi-
szont most is ugyanúgy része az életemnek. 
Amennyit lehet, vitorlázok, magam repü-
lök, és van egy másik cégem, amely a Feri-
hegyi re pülôtéren a légi közlekedési hagya-
ték kezelését, és a múzeum, valamint a lá-
togatóközpont fejlesztését végzi, ami szin-
tén egy izgalmas kulturális projekt.

❙ Hogy költôi legyek, szárnyal a zenében, 
szárnyal a repülôvel. Csak Gripen-re ne 
szálljon mostanában, mert az potyog...

 Kondor Katalin




